

## PUBLICATIONS - Strengthening public ethics



Download the publications: <https://www.coe.int/en/web/congress/leaflets-and-booklets>

### Promoting ethical standards common to local and regional elected representatives at a European level

The **European Code of Conduct for all Persons involved in Local and Regional Governance** takes into account the new challenges that local and regional authorities face, and is based on three factors: the need to extend its field of application to all persons involved in the provision of public services; the opportunity offered by the digitisation of public services for greater transparency while respecting private data; and, finally, the need to protect whistleblowers.

### The Public Ethics collection

With its new collection, the Congress aims at preventing all kinds of corruption, in particular through cooperation activities in the field. This action is part of the Congress' roadmap to prevent corruption and promote public ethics at local and regional levels.

- "**Conflicts of interest at local and regional levels**" examines the different types of codes of conduct used to address the issue of conflicts of interest and assesses their effectiveness in fighting corruption.
- "**Making public procurement transparent at local and regional levels**" identifies the structural weaknesses that favour corruption and provides a better understanding of the public procurement process.
- "**Transparency and open government**" aims at raising awareness among local and regional elected officials of the concept of "open government" as a means of preventing corruption and increasing the effectiveness of public services, by encouraging officials to involve citizens in their work through better access to information.
- "**Administrative resources and fair elections**" assesses compliance with international standards and good practices in preventing the abuse of administrative resources in electoral processes at local and regional levels.
- "**Fighting nepotism within local and regional authorities**" sets out standards of good practice and presents strategies to prevent corruption in recruitment procedures.
- "**The protection of whistleblowers**" encourages the adoption of national legislations to protect whistleblowers, who are the guarantors of local and regional governance.

### Handbooks on Transparency and Citizen Participation

Four "**Handbooks on Transparency and Citizen Participation**" in Armenia, Georgia, the Republic of Moldova and Ukraine have been developed by the Congress to support local and regional authorities in their efforts to make communities more open, ethical and citizen-oriented. These country-specific handbooks provide practical guidance on transparency policies and citizen participation mechanisms, and identify the most prevalent corruption risks. They identify the relevant international standards and national legislation and provide case-law examples and best practices.

## PUBLICATIONS - Renforcer l'éthique publique



Télécharger les publications : <https://www.coe.int/fr/web/congress/leaflets-and-booklets>

### Promouvoir au niveau européen des normes éthiques communes aux élus locaux et régionaux

Le **Code de conduite européen pour toutes les personnes participant à la gouvernance locale et régionale** prend en compte les nouveaux défis auxquels sont confrontés les collectivités et se base sur trois constats : la nécessité d'élargir son champ d'application à toutes les personnes intervenant dans la prestation de services publics; l'opportunité qu'offre la numérisation des services publics pour plus de transparence tout en respectant les données privées ; et, enfin, la nécessité de protéger les dénonciateurs de fait de corruption.

### La collection Ethique publique

Au moyen de sa nouvelle collection, le Congrès vise à prévenir la corruption sous tous ses aspects, notamment par le biais d'activités de coopération sur le terrain. Cette action s'inscrit dans le cadre de la feuille de route du Congrès pour prévenir la corruption et promouvoir l'éthique publique aux niveaux local et régional.

- Le guide « **Les conflits d'intérêts aux niveaux local et régional** » examine les différents types de codes de conduite utilisés pour traiter le problème des conflits d'intérêts et évalue leur efficacité pour combattre la corruption.
- Le guide « **Rendre les marchés publics transparents aux niveaux local et régional** » recense les faiblesses structurelles qui favorisent la corruption et permet de mieux comprendre le processus de passation des marchés publics.
- Le guide « **Transparence et gouvernement ouvert** » vise à sensibiliser les élus locaux et régionaux au concept de « gouvernement ouvert », en tant que moyen de prévenir la corruption et d'accroître l'efficacité des services publics, en encourageant ces élus à associer les citoyens à leurs travaux grâce à un meilleur accès à l'information.
- Le guide « **Ressources administratives et élections équitables** » permet d'évaluer le respect des normes et bonnes pratiques internationales en matière de prévention de l'utilisation abusive de ressources administratives dans le cadre des processus électoraux au niveau local et régional.
- Le guide « **Combattre le népotisme au sein des pouvoirs locaux et régionaux** » énonce des normes en matière de bonne pratique et présente des stratégies de prévention de la corruption dans les procédures de recrutement.
- Le guide « **La protection des lanceurs d'alerte** » encourage l'adoption des législations nationales visant à protéger les lanceurs d'alerte, garants de la gouvernance locale et régionale.

### Manuels sur la transparence et la participation citoyenne

Quatre « **Manuels sur la transparence et la participation citoyenne** » en Arménie, Géorgie, République de Moldova et Ukraine ont été développés par le Congrès afin de soutenir les autorités locales et régionales dans leurs efforts visant à rendre les collectivités plus ouvertes, éthiques et citoyennes. Ces manuels fournissent des conseils sur les politiques de transparence et les mécanismes de participation citoyenne, et ils identifient les risques de corruption les plus répandus. Ils identifient les standards internationaux et la législation nationale pertinents et procurent des exemples de jurisprudence et de bonnes pratiques.